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O klasyfikacji filogenetycznej

О филогенетической классификации

A b str a c t . An axiomatization of the logics of phylogenetic classification, based largely 
on IIennig’s theory of cladism, is presented. It is shown that in principle two different methods 
can be employed for the purpose of phylogenetic classification, both of which are presently used. 
The first one, the quantitative approach is, essentially, the one employed in numerical taxo­
nomy. The second one, the qualitative method, involves an evaluation of the phylogenetic 
importance of various sets of taxonomic characters. It is the one most widely used at the time 
being, and it may lead to correct results, but mistakes cannot be excluded.

In the last section are discussed the implications for the species concept of the view pro­
pounded.

’’only a clear statement of how the 
conclusions were arrived at can disclose 
the causes of divergent opinions'

(H. S z a r s k j , 1962, p. 195)

’phylogenetic... classification is possible 
only through the use of precise, non- 
arbitrary conventions'

(G. N e l s o n , 1973, p. 359)

’do we wish to classify organisms, or 
the classifier's response to organisms 

(М. T. GHiSELiN, 1966, p. 213)

R ecent years have witnessed a lively debate on the issue of phylogenetic 
classification instigated, in particular, by the theory of cladism published by
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STRESZCZENIE

Autor przedstawia ulepszoną wersję opublikowanej przez niego poprzednio 
próby aksjomatyzacj i teorii klasyfikacji filogenetycznej. Większość klasyfikacji 
zawiera w sobie konstrukcję dichotomicznych dendrogramów. Praca omawia 
niektóre ich własności. Autor postuluje, że większość klasyfikacji filogenetycznych 
może być przeprowadzona przez kolejną klasyfikację trzech taksonów, co 
można nazwać ’’klasyfikacją podstawową”. Praca wyjaśnia pojęcia plesiotypii, 
apotypii, teletypii i anapotypii, oparte na ideach ; ozwiniętych przez H e n n ig a , 
ilustruje je przykładami i wyjaśnia. Omówiono różne możliwości klasyfikacji 
filogenetycznej, a także stan pojęcia gatunku na podstawie zaproponowanej 
w pracy teorii.

РЕЗЮМЕ

Автор даёт улучшенный вариант опубликованной им раньше попытки аксио­
матизации теории филогенетической классификации. Большинство классификаций 
содержит в себе дихотомическую конструкцию дендрограмм. Работа посвящена 
некоторым их особенностям. Автор высказывает пожелание, что большинство 
филогенетических классификаций мэжет быть проведено через очередную класси­
фикацию трёх таксонов, что можно назвать „основной классификацией“. Работа 
разъясняет понятия плезиотипии, апотипии, телетипии и анапотипии, исходящие 
из идей развитых Х еі-ін и г с м , иллюстрирует их примерами и выясняет. Рассмо­
трено различные возможности трактовки филогенетической классификации. 
Вконце обсуждено состояние понятия вида на основании предложенной в работе 
теории.




